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رایزنی مسجدی با وزیر دارایی عراق درباره نحوه دریافت مطالبات ایران

ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد روز گذشته با »عبدالامیر علاوی« وزیر دارایی عراق ملاقات و مذاکره کرد. در این 
مذاکرات مسائل مورد علاقه ۲ طرف از جمله نحوه دریافت مطالبات کشورمان از عراق مورد بررسی قرار گرفت. علاوی در این ملاقات 
گفت: مطالبات ایران از عراق در اولویت پرداخت های ما قرار دارد و پیش بینی لازم در این زمینه انجام شده است. 

سه شنبه 19 اسفند 1399
وطن امروز     شماره 3166

دولتمردان در شب عید 
دغدغه های مردم را رفع کنند

رئیس قوه  قضائیه روز گذش��ته در 
نشست شورای عالی قضایی با اشاره 
به بیانات مقام معظم رهبری در روز 
درختکاری و گله مندی ایش��ان از 
وضعیت بازار، عنوان کرد: آنچه امروز 
ما در جامعه، س��فرهای اس��تانی، گزارش های خبری 
صداوس��یما و به واس��طه ارتباط با م��ردم و نخبگان و 
دغدغه مندان مشاهده می کنیم، حاکی از این است که 
امروز هم تولیدکننده، هم توزیع کننده و هم مصرف کننده 
ناراحت هستند. آیت الله سیدابراهیم رئیسی با اشاره به 
و  توزیع کنن��دگان  تولیدکنن��دگان،  نارضایت��ی 
مصرف کنندگان از وضعیت بازار بویژه کالاهای مورد نیاز 
مردم، تصریح کرد: مدیریت زنجیره تولید، تامین و مصرف 
آنچنان دست نیافتنی و پیچیده نیست که در فقدان آن 
وضعیتی برای دلالان فراهم شود تا آنها عرصه را بر مردم، 
تولیدکنندگان و توزیع کنندگان تنگ کنند. رئیس قوه 
 قضائیه زنجیره تولید، تامین و مصرف را فرآیندی قابل 
مدیریت دانس��ت و با بیان اینکه این مدیریت می تواند 
مردم را در دستیابی به کالای مورد نظرشان کمک کند، 
افزود: امروز سازمان حمایت تولیدکننده و مصرف کننده، 
تعزیرات حکومتی، وزارت صمت و بخش های مختلف در 
رابطه با مدیریت زنجیره تولید، تامین و مصرف، مسؤولیت 
قانونی بر عهده دارند. آیت الله رئیسی همچنین با بیان 
اینکه مسؤولان و دولتمردان وظیفه دارند در شب عید 
با رفع دغدغه های جامعه، دسترس��ی مردم به کالاهای 
مورد نظرشان را تسهیل کنند، گفت: قوه  قضائیه آماده 
اس��ت در تمام شهرهای کش��ور به دولت و بخش های 
مسؤول جهت دستیابی به مدیریت بهتر زنجیره تولید، 

تامین و مصرف کمک کند. 

 عبور از مسیر جهاد و شهادت 
رمز موفقیت ملت ایران است

 فرمانده کل سپاه پاسداران با تاکید 
بر اینکه ملت ایران از مسیر جهاد 
و ش��هادت عبور کرده و این رمز 
موفقیت ما است، افزود: وقتی ملتی 
با این داستان های واقعی که فراتر 
از خیال است زندگی می کند و ادبیات آن را می سازد 
و انتشار می دهد، هرگز در مقابل هیچ دشمنی شکست 
نمی خورد. وی افزود: تجربه تاریخ هم نشان داد هر گاه 
اس��لام طلوع کرد، همه دش��منان و کفار در برابر آن 
صف آرایی کردند تا نور خدا را خاموش کنند اما خداوند 
هر بار نور خود را کامل کرد و اتمام بخشید، هر چند 
کافران آن را نپسندند. سرلشکر حسین سلامی بیان 
کرد: امروز دشمنان و متحدان آنها سر شکسته هستند، 
همه آنهایی که فکر می کردند در پرتو قدرت ظاهری 
این امپراتوری بی نظیر بشر می توانند بر ملت ایران غلبه 
کنند، پوسیده و مندرس شده اند و ملت ایران سرافرازند 
و به قامت ش��کوه ایس��تاده اند. ملت ایران به غیرت و 
نشکستن و وحدت قلب ها شناخته می شود و مقاومتش 
از ایمانش که پایان ناپذیر اس��ت سرچشمه می گیرد؛ 
ایم��ان ب��ه اراده اله��ی و هدف های بلن��د و آینده ای 
درخشان، این سرنوشت ملت ایران است. سردار سلامی 
عنوان کرد: دشمنان تصور می کنند ملت ایران عزت و 
عظمت، اقتدار و ایمان خود را با مادیات جابه جا می کند، 
داستان محاصره اقتصادی و داستان خطای دشمن در 
شناخت حقیقت درونی جامعه ما است. وقتی دشمن 
قدرت تش��خیص نداشته باشد دچار خطای محاسبه 
می شود و چون نمی شناسد، اشتباه می کند و شکست 

می خورد. 

اولین هاورکرافت بومی به ناوگان 
نیروی دریایی ارتش ملحق می شود

 فرمان��ده نیروی دریای��ی ارتش در جمع معاونان و 
فرمانده��ان این نیرو با تاکید ب��ر اینکه نیروی دریایی 
ارت��ش با حضور جوانان متخصص و باایمان توانس��ته 
اس��ت در تمام حوزه ه��ای تجهیزات��ی و عملیاتی به 
خودکفایی کامل برس��د، گفت: ان ش��اءالله سال آینده 
نخس��تین هاورکرافت ساخت جمهوری اسلامی ایران 
ب��ه ناوگان نیروی دریایی ارتش ملحق می ش��ود. امیر 
دریادار حس��ین خانزادی با اشاره به برگزاری رزمایش 
مرک��ب امنیت دریایی بی��ن ۲ نی��روی دریایی ایران 
و روس��یه در ش��مال اقیان��وس هند در س��ال جاری، 
خاطرنشان کرد: بازتاب برگزاری این رزمایش در سطح 
ملی و بین المللی برای کل نیروهای مسلح و همچنین 
برای کش��ور بسیار اثربخش و امیدوار کننده بود و پیام 
آن برای کش��ورهای دوست و همسایه، صلح و دوستی 
و برای دش��من، نمایش اقتدار دریایی و امنیت جمعی 
توسط کشورهای حاش��یه اقیانوس هند بدون حضور 
بیگانگان و کشورهای فرامنطقه ای بود. امیر خانزادی، 
مسیر پیشرفت  و فناوری های به روز دنیا در حوزه موشکی 
در نیروی دریایی ارتش را بسیار مطلوب دانست و افزود: 
امروز تمام یگان های سطحی و زیرسطحی نیروی دریایی 
ارتش به موش��ک های بومی مجهز هستند و ان شاءالله 
موشک هایی با قابلیت عمودپرواز روی شناور های سطحی 
این نیرو نصب و عملیاتی خواهد شد. وی کارخانجات 
نی��روی دریایی ارتش را به عنوان بزرگ ترین مجموعه 
صنعتی کش��ور در ساخت و تعمیر یگان های سطحی 
و زیرس��طحی عنوان و با بیان اینکه با پشتکار جوانان 
متخصص در نیروی دریایی ارتش توانسته ایم در تمام 
حوزه های تعمیراتی و تجهیزاتی به خودکفایی صد درصد 
برسیم، خاطرنشان کرد: ان شاءالله سال آینده نخستین 
هاورکرافت س��اخت جمهوری اسلامی ایران به ناوگان 
نیروی دریایی ارتش ملحق می ش��ود. خانزادی الحاق 
ناوبندر مکران و ناوموش��ک انداز زره به نیروی دریایی 
ارتش را افتخار بزرگی برای کل نیروهای مسلح و کشور 
دانس��ت و تصریح کرد: این رویداد ملی، با همکاری و 
همدلی هم��ه فرماندهان و کارکنان در نیروی دریایی 
ارتش انجام ش��د و همواره به خود می بالیم که در این 
لباس مقدس، امنیت و آرامش را برای مردم کشورمان 

هدیه دهیم. 

اخبار

گ�روه سیاس�ی: وزیر امور خارجه می گوید او بوده اس��ت که 
پیش بینی کرده ترامپ از برجام خارج خواهد ش��د تا اینگونه 
برگ جدیدی از دستاوردهای وزارتخانه تحت امرش و دستگاه 

سیاست خارجی را رو کند. 
به گ��زارش »وطن امروز«، محمدجواد ظریف که طی ۲-3  
ماه اخیر، چند گفت وگوی مبسوط با رسانه های حامی دولت 
داشته، این بار در گفت وگو با پایگاه خبری روزنامه مردم سالاری 
طی موضعی عجیب ادعا کرد: ما هیچ وقت پیش بینی نمی کردیم 
ترامپ از برجام خارج نشود. پیش بینی ما این بود ترامپ حتما 
از برجام خارج می شود. دوستان ما چون فکر می کردند برجام 
به نفع آمریکاست، پیش بینی می کردند ترامپ به هیچ وجه از 
برجام خارج نخواهد ش��د. ظریف می افزاید: اما یک گروهی به 
اش��تباه، صحبتی را که من در پاس��خ به یک سوال داشتم، به 
عنوان پیش بینی عدم خروج آمریکا از برجام استفاده می کنند. 
آن سوال این بود که آمریکا می تواند برجام را با یک امضا به هم 
بزند و ما گفتیم نمی تواند به هم بزند و الان هم استدلال داریم. 
مسؤول ارشد دیپلماسی کشور اینگونه ادامه داد: اینکه دولت 
بعد از آقای ترامپ می خواهد به برجام بازگردد، نشان دهنده این 
است که پیش بینی ما درست بود. دوستان ما می گفتند آقای 
ترامپ به خاطر اینکه برجام به نفع آمریکاست، هیچ گاه از آن 
خارج نخواهد شد. ما هم گفتیم برجام یک توافق متوازن است. 
من نمی گویم این توافق صد درصد به نفع ایران است؛ این یک 

توافق متوازن است. 
اش��اره محمدجواد ظریف به آن جلس��ه پرسش و پاسخ با 
برخی اساتید دانشگاه در مرداد 94 است که ظریف در بخشی 
از آن می گوید: »می گویند رئیس جمهور بعدی می خواد با یک 
امضا تحریم  ها رو برگردون��ه؛ خب! برگردونه؛ کی تو دنیا اجرا 
می کنه؟ نمی تونه این کار رو بکنه؛ قاعده حقوقی داره؛ من به 
شما اطمینان میدم؛ تام کاتن این را گفت، جوابش را که دادم، 
همه زیر توئیتش نوشتن، برو پولت را از هاروارد پس بگیر، خوب 
حقوق یادت ندادن«. طبق این اظهارات ظریف خیلی شفاف گفته 
است در آمریکا رئیس دولت نمی تواند از برجام خارج شود، این 
در حالی است که اکنون مدعی شده پیش بینی می کرده است 
رئیس جمهور آمریکا از برجام خارج می ش��ود! این تناقض در 
مواضع قبلی و فعلی وی آشکار است و نشان دهنده عدم احاطه به 
ماهیت حقوقی برجام و نیز خلاف گویی وی درباره اعتقاد پیشین 
است. از سوی دیگر به فرض صحت این گفته ظریف، ادعای تازه 
ظریف مبنی بر پیش بینی و ارزیابی اش از خروج دولت ترامپ 
از برنامه جامع اقدام مشترک اما پرسش مهم تری ایجاد می کند 
که وزیر امور خارجه و تیم مذاکره کننده ایرانی چه توافقی و با 
چه مختصاتی با طرف مقابل منعقد کرده اند که رئیس دستگاه 
سیاست خارجی و همکارانش را هم به این جمع بندی رسانده 
که ترامپ از آن خارج خواهد شد؟ بالاخره رئیس جمهور سابق 
آمریکا توانست برجام را به هم بزند یا نه؟ حالا با یک امضا یا 

چرخش قلم یا از طرق دیگر؟ 
این در حالی اس��ت که در همان مقطع برخی قانونگذاران 
کنگره آمریکا درباره خروج رئیس جمهور بعدی آمریکا از توافق 
طی نامه ای به ظریف هشدار داده بودند. 47 سناتور آمریکایی 
به وزیر امور خارجه هش��دار دادند هرگونه توافق هس��ته ای با 
دول��ت آمریکا، ب��دون نظر موافق کنگره، فقط ت��ا پایان دوره 

ریاست جمهوری باراک اوباما دوام خواهد داشت. 
بعدها ظریف آذر 95 در جلسه غیررسمی کمیسیون امنیت 
ملی مجلس که فایل صوتی آن منتشر شد، گفت: استراتژی ای را 
تعریف کردیم که اگر برجام قرار باشد برود به مجلس نمایندگان 
آمریکا هیچ وقت تصویب نخواهد شد و به خاطر اینکه مجلس 
نمایندگان آمریکا در اختیار آقای نتانیاهو است، عرض کنم به 
حضورتان ما تصمیم گرفتیم برجام از طرف آمریکا با دس��تور 
رئیس جمهور آمریکا اجرا شود، به همین دلیل هم در برجام تا 
8 سال دیگر یا تا هر وقت دیگر که جمع بندی کلی آژانس انجام 
شود و اعلام کنند آن وقت همه محدودیت ها برداشته می شود. ما 
پروتکل الحاقی را بیاوریم مجلس خودمان، آنها هم ببرند کنگره. 
عرضم به محضرتان که لذا ما بر این اساس مذاکره کردیم. مذاکره 
ما این بود که کنگره را درگیر مذاکره نکنیم و نقشی که کنگره 
داشته باشد نقش حاشیه ای باشد. از نگاه محمدجواد ظریف و 
حس��ن روحانی، برجام توافقی بوده است که اگر ترامپ از آن 
خارج شده به خاطر قوت این توافق بوده و چون تا حد زیادی 

به نفع ایران بوده است، ترامپ نتوانسته چنین چیزی را تحمل 
کند. اگر هم ترامپ از برجام خارج نمی شد، روحانی و ظریف 
استدلال می کردند که ببینید برجام چقدر استحکام دارد که 
فردی یاغی چون رئیس جمهور آمریکا هم یارای خارج شدن از 
آن را ندارد! شاید کمی عجیب به نظر می رسد ولی منطق برجامی 
دولت های یازدهم و دوازدهم دقیقا همین گونه پیش رفته است. 
اینگونه مواضع از سوی محمدجواد ظریف البته مساله تازه ای 
نیست. این سال ها کارشناس ارشد سیاست خارجی کشور هر 
روز با خودش در حال مناظره بوده است؛ ظریف روزی در شبکه 
PBS از احترام به قول و اعتماد باراک اوباما می گفت و پس از 
خروج آمریکا از برجام هر روز یادآوری می کند توافق هسته ای 
بر پایه بی اعتمادی به آمریکا مذاکره و نگاشته شده است و حتی 
اذعان می کند بدعهدی ایالات متحده از زمان اوباما بود که شروع 
شد. بر این اساس خبرنگار شبکه »پی بی اس« ۲9 شهریور 93 از 
ظریف می پرسد »برخی تحریم هایی که ایران خواهان برچیده 
ش��دن آنهاست در حوزه اختیارات کنگره آمریکا قرار دارد و از 
جانب این نهاد نیز صرفا مخالفت های زیادی برای لغو آنها شنیده 
می شود. آیا ایران صرفا به دنبال »تعلیق« این تحریم ها، توسط 
رئیس جمهور خواهد بود یا خیر و اگر اوباما درصدد »دور زدن« 
کنگره برآید و به  رغم میل باطنی و گرایش کنگره گام بردارد، 
آیا اقدام او برای ایران به اندازه کافی اطمینان س��از خواهد بود 
یا خیر؟« ظریف در پاسخ اظهار می دارد: »ما محدودیت هایی 
را که پرزیدنت اوباما برای وادار کردن کنگره به لغو تحریم ها با 
آن مواجه است، درک می کنیم و همان طور که ما نمی پذیریم 
آنها از ما امری غیرممکن را بخواهند، ما هم از آنها نمی خواهیم 
اقدامی غیرممکن انجام دهند. ما در امور داخلی آمریکا دخالت 
نمی کنیم، اگر اوباما به ما قول می دهد که کاری بکند، ما آن را 

می پذیریم و به قولش احترام می گذاریم«. 
همچنین ظریف که در زمان انعقاد برجام وعده لغو تحریم ها 
در صدر گفتارهایش بود، بعد از خروج آمریکا از توافق، می گوید 
هدف از برجام اقتصادی نبوده و شکست پروژه امنیتی سازی ایران 
بوده است. ظریف در این باره می گوید: »مذاکرات ما درباره برجام 
تا فروردین 94 )یعنی 3 ماه قبل از توافق نهایی برجام( صرفا 
هسته ای و امنیتی بود... بحث های هسته ای، امنیتی و خارج شدن 
از شورای امنیت بحث های اصلی ما بود و اینکه کسی بگوید هدف 
برجام اقتصادی بود با واقعیات و خطوط قرمزی که برای ما ترسیم 
شده بود، نمی سازد«. ظریف در بخشی از گفت وگوی روز گذشته 
خود نیز گفت: »درست است که اروپایی ها در اجرای تعهدات شان 
خیلی جدیت نداشتند اما واقعیت این است که اروپایی ها توان 
نداش��تند«. این در شرایطی است که وزیر امور خارجه پس از 
خروج ترامپ از برجام در مصاحبه با بی بی سی اعلام کرد اروپا 
به تعهداتی فراتر از انتظارات متعهد شده است، حالا اما ظریف 
با مبانی و واقعیات روابط بین الملل ثابت می کند که اروپا ناتوان 
از استقلال تصمیم در برابر آمریکاست. این ارزیابی های اشتباه از 
سوی سکاندار دیپلماسی کشور در زمان بایدن هم البته به قوت 
خود باقی است. ظریف که بازگشت بایدن به برجام را بسادگی 
صدور 3-۲ فرمان اجرایی می دانس��ت، این روزها اما مش��غول 
شماتت رئیس جمهور جدید آمریکاست که دارد سیاست فشار 

حداکثری ترامپ را ادامه می دهد. 

گروه سیاسی: »برخی دولتمردان ما تلاش می کنند به جای 
تمرکز بر اجرای وظایف ش��ان و وقت گذاری کافی و مؤثر، با 
توئیت نویسی برنامه های شان را پیش ببرند«؛ این نقدی بود که 
دبیر شورای امنیت ملی در واکنش به ادعای برخی مسؤولان 

دولتی مبنی بر نبود اختیارات اجرایی مطرح کرد. 
به گزارش »وطن امروز«، علی ش��مخانی در گفت وگویی 
با محوریت ناکارآمدی دولت با خبرگزاری ایسنا، با اشاره به 
اینکه دسترسی رو به توسعه مجموعه شهروندان به شبکه های 
اجتماعی و پلتفرم های ارتباطی و اطلاعاتی ضرورت ارتباط ۲ 
سویه و مستمر با جامعه را به اقدامی اجتناب ناپذیر تبدیل کرده 
است، گفت: اگر ما به صورت صادقانه و عالمانه با مخاطبان مان 
گفت وگوی اقناعی نداش��ته باش��یم، دیگران از این ظرفیت 
همان گونه که خود می خواهند استفاده می کنند و حتی اگر 
سطحی از کارآمدی در فعالیت دولت ها وجود داشته باشد، 
اجازه نمی دهند کارآمدی انتظاری که برداشت نهایی مردم از 

کارآمدی است، وضعیت مناسبی داشته باشد. 
دبیر ش��ورای عالی امنیت ملی در ادامه این گفت وگو به 
انتقاد از مس��ؤولان دولتی که مدعی نبود اختیارات اجرایی 
هستند پرداخت و گفت: اگر فردی با در نظر گرفتن اختیارات 
قانونی و تجارب دولت های قبلی بپذیرد در عرصه انتخابات 

وارد شود، فرض این است که پذیرفته 
با اس��تفاده از همی��ن اختیارات به 
وعده هایش جامه عمل بپوشاند. وی 
با بیان اینکه در ادوار مختلف شاهد 
بوده ایم اختیارات فراقوه ای و ویژه نیز 
به رئیس جمهور اعطا شده اما باز هم 
انتقاد همیشگی درباره کافی نبودن 
اختیارات مطرح ش��ده است، ادامه 

داد: در کشور ما حدود اختیارات ارکان مختلف کشور کاملا 
روشن است و رئیس جمهور نیز اختیارات بسیار زیادی دارد. 
اگر معنی اختیار کافی این اس��ت که همه اختیارات ارکان 
کشور در اختیار رئیس جمهور قرار بگیرد، طبیعتا این اتفاق به 
دلیل قانونی نبودن هیچ گاه رخ نخواهد داد و البته به صلاح 

کشور هم نیست. 

شمخانی در ادامه با اشاره به الگوی 
مدیریتی مس��ؤولان دولتی و عدم 
تمرکز آنها بر مجموعه وظایف شان 
گفت: متاس��فانه برخی دولتمردان 
ما تلاش می کنن��د به جای تمرکز 
بر اجرای وظایف شان و وقت گذاری 
کاف��ی و مؤث��ر، با توئیت نویس��ی 
برنامه های شان را پیش ببرند. طبیعتا 
بسیاری از الزاماتی که گفته شد مربوط به سایر قوا یعنی قوه  
قضائیه و مجلس نیز هست. دولت ها در اجرای وظیفه خدمت به 
میلیون ها ایرانی و حل معضلات اجتماعی، فرهنگی، تحصیلی، 
اقتصادی، معیشتی و ارتقای جایگاه بین المللی، افزایش ارزش 
پول ملی و کنترل و کاهش تورم اختیارات مبسوطی دارند 
و از سوی ارکان کشور حمایت می شوند. شمخانی در بخش 

دیگری از گفت وگو به حوادث سال 98 پرداخت و آن را ناشی 
از نگاه سیاسی تصمیم گیران دانست. دبیر شورای عالی امنیت 
ملی با اشاره به اینکه تعدیل قیمت حامل های انرژی همواره 
در ردیف پرحاشیه ترین تصمیمات دولت ها بوده است، اظهار 
داش��ت: برخی تصمیمات غلط در گذش��ته و متوقف سازی 
روند افزایش سنواتی قیمت حامل های انرژی باعث شد فنر 
قیمت ها خیلی متراکم شود و طبیعتا آزاد سازی تدریجی انرژی 
این فنر به صورتی که موجب شرایط غیرقابل کنترل شود، 
هر روز سخت تر از روز گذشته می شد. این تصمیم با توجه 
به اینکه یک بار در گذش��ته هم اتخاذ شده بود، می توانست 
بهتر گرفته شود و موجب شکل گیری هزینه های سیاسی، 
امنیتی، اجتماعی و اقتصادی برای کشور نشود. شمخانی در 
ادامه افزود: به طور قطع باید در زمینه تعدیل قیمت حامل های 
انرژی اقدام می ش��د ولی انتقادات جدی به نحوه اعلام، اجرا 
و مدیری��ت کاهش هزینه های اجرای ط��رح وجود دارد که 
موجب وارد شدن خسارت های قابل پیشگیری به کشور شد. 
در وقایع س��ال 98 در کنار برخی ناهماهنگی های اجرایی و 
سوء مدیریت ها، باز هم ضعف در نحوه ارتباط با جامعه و اقناع 
مخاطبان خودش را نشان داد و این بار موجب شکل گیری 

بحران امنیتی برای کشور شد. 

 دولت؛ مقصر آبان 98
 شمخانی: انتقادات جدی به نحوه اعلام، اجرا و مدیریت کاهش هزینه های اجرای طرح وجود دارد 

که موجب وارد شدن خسارت های قابل پیشگیری به کشور شد

خلب��ان سرلش��کر  تش��ییع  مراس��م   گ�روه سیاس�ی: 
بیرجند بیک محمدی که پیکر پاکش اخیرا پس از 3۲ سال 
تفحص ش��ده اس��ت، صبح روز گذشته با حضور محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی، سرلش��کر سید 
عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش، سرتیپ عزیز نصیرزاده، 
فرمانده نیروی هوایی ارتش، س��ردار محمد شیرازی رئیس 
دفتر نظامی فرمانده معظم کل قوا و سایر فرماندهان در ستاد 

فرماندهی نیروی هوایی ارتش برگزار شد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی در این مراسم ضمن ابراز 
خرسندی از حضور در جمع نسل جوان و مجاهدان کنونی 
نیروی هوایی ارتش تصریح کرد: امروز همه ما به یاد شهید 
بیک محمدی گرد هم آمدیم و ده ها هزار شهید دیگر همچون 
این شهید والامقام وجود دارند که از همه فرصت ها و امکانات 
دنیا که حق شان بود، گذشتند و با انتخاب آگاهانه و آزادانه 
در مس��یر دفاع از اسلام ناب محمدی قرار گرفتند. قالیباف 
بی��ان کرد: مردم و جامعه ای که دل در گرو خداوند داش��ته 
باش��ند، تحول عظیم ایجاد می کنند. پیش از زمان پیروزی 
انقلاب اسلامی مردان بزرگی همچون شهید بیک محمدی و 
همرزمانش با عزت و غیرت ایرانی به رهبری حضرت امام)ره( 
لبیک گفتند و همه زندگی خودشان را فدا کردند و این در 
حالی بود که در آن زمان رژیمی تا بن دندان مسلح، وابسته به 
ظلم و استبداد وجود داشت ولی سنت های الهی را اینگونه رقم 
زدند. وی با اشاره به اینکه در دوران جوانی شخصا مشاهده کردم 
رزمندگان در دفاع مقدس چه افتخاراتی آفریدند، افزود: خلبانان 
نیروی هوایی در دوران دفاع مقدس هرگاه اوج می گرفتند و 
هر گاه در پایین دست حرکت می کردند، در تیررس دشمن 
قرار می گرفتند اما هرگز در انجام مأموریت های خود درنگ 

نکردن��د و این نش��ان دهنده 
ایمان به باورهای الهی اس��ت. 
رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: بدون شک با هر سلیقه 
و هر گرای��ش در بعد مادی و 
معنوی، مدیون شهدا و خانواده 
آنها هستیم. در واقع ما مدیون 
صبر و استقامت خانواده شهدا 
هستیم، زیرا تصور اینکه بیش 

از 3۰ سال منتظر عزیزترین فرد خانواده باشیم، سخت است. 
رئیس مجلس ش��ورای اسلامی ادامه داد: خاطرم هست در 
عملیات والفجر 8 که ش��رایط سخت و سرنوشت ساز بود، با 
ایجاد تحول در سیس��تم پدافند هوایی بیش از 7۰ فروند از 
هواپیماهای دش��من در دهانه فاو سرنگون شد و این اقدام 
سبب تقویت روحیه رزمندگان در پشت خاکریزها شده بود، 
البته نباید رشادت خلبانان نیروی هوایی را در عملیات هایی 
همچ��ون فتح المبین، بیت المقدس، کربلای 4 و 5 از خاطر 
ببریم.  قالیباف با اشاره به اینکه خلبانان و کادر نیروی هوایی 
نمادی از مقاومت و مبارزه با تحریم و خلاقیت و خودکفایی 
به شمار می روند، بیان کرد: امروز نیز مسیر افتخارآفرینی برای 
ایران عزیز ایستادگی و مقاومت در برابر تحریم های یکجانبه 
است. وی افزود: امروز کسانی می توانند بگویند دلسوز نظام، 
انقلاب و مردم هستند که بتوانند گره از کار مردم باز کنند و 
این وظیفه همه مسؤولان است. باید بتوانیم گرانی و مشکلات 
اقتصادی را حل کنیم و کارآمد باشیم. رئیس مجلس شورای 
اس��لامی با اشاره به اینکه مسؤولان باید باور کنند امروز در 
جنگ اقتصادی قرار داریم، گفت: بدون شک سنت های الهی 

تغییر ناپذیرند، لذا همان خدایی 
که در دوران دفاع مقدس با ما 
همراه بود، در جنگ اقتصادی 
نیز همراه مان است، به شرط 
آنکه درنگ نکنیم و با مجاهدت 

در این راه تلاش کنیم. 
قالیب��اف ب��ا بی��ان اینکه 
رزمنده ای که دیروز در مقابل 
دشمنان سر فرود نیاورد و امروز 
بازنشسته شده، در مقابل خانواده اش شرمنده است و این برای 
ما باعث شرمساری اس��ت، تاکید کرد: امروز حل مشکلات 
مردم مجاهدت است. با توجه به وجود امکانات و ظرفیت های 
جوانان می توانیم از سختی ها خارج شویم، به شرط آنکه به 
فرموده امام راحل مبنی بر »ما می توانیم« باور داشته باشیم 
و این ظرفیت ها را از دشمن تمنا نکنیم. اگر چنین موضوعی 
محقق شود، می  توانیم بگوییم انقلابی، حزب اللهی، مجاهد، 
خدمتگزار و پیرو شهدا هستیم. وی اظهار کرد: باید با تلاش 
خود کارآمدی دین در جامعه را نشان دهیم، زیرا این موضوع 

سبب رفع مشکلات می شود. 
حکایت تفحص پس از 32 سال ■

پیکر پاک ش��هید بیک محمدی پیش از این نیز در پایگاه 
شکاری دزفول، پایگاه هوایی شهید نوژه همدان و حرم مطهر 
رضوی تشییع شده بود. خلبان شهید بیرجند بیک محمدی ۱5 
اسفندماه سال ۱3۲۶ در تهران متولد شد. او پس از گذراندن 
تحصیلات ابتدایی، متوسطه و اخذ دیپلم طبیعی در تهران، اول 
آبان ۱348 به استخدام آموزشگاه همافری نیروی هوایی درآمد. 
دوره های تخصصی وسایل زمینی هواپیمای »اف 4« را در ایران 

و آمریکا گذراند و از آنجا که علاقه وافری به خلبانی داش��ت، 
تغییر رش��ته داده و پس از موفقیت در آزمون های مربوط، به 
استخدام دانشکده خلبانی نیروی هوایی درآمد. آموزش مقدماتی 
پرواز را در ایران گذراند و برای تکمیل دوره خلبانی به آمریکا 
اعزام شد و پس از 35۰ ساعت پرواز با هواپیماهای »اف33«، 
»تی4۱«، »تی37« و »تی38« به ایران بازگش��ت و به جمع 
خلبان هواپیمای »اف 5« در پایگاه چهارم شکاری پیوست. با 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران و آغاز جنگ تحمیلی، 
او به عنوان خلبان »اف 5« در پایگاه وحدتی دزفول برای دفاع 
از ایران اسلامی در عملیات های مختلف حضور داشت. سرانجام 
این خلبان شجاع ششم خردادماه ۱3۶7 در ماموریت پشتیبانی 
سطحی از نیروهای زمینی و انهدام اهداف از پیش تعیین شده، 
بر فراز دریاچه ماهی مورد هدف موشک قرار گرفت و از آن تاریخ 
هیچ اطلاعی از وضعیت خلبان بیک محمدی به دست نیامد و به 
عنوان جاویدالاثر در لیست شهدای خلبان قرار گرفت.  سردار 
سیدمحمد باقرزاده، فرمانده کمیته جست وجوی مفقودان ستاد 
کل نیروهای مسلح با اشاره به نحوه پیدا شدن پیکر خلبان شهید 
بیرجند بیک محمدی گفته بود: هواپیمای یکی از خلبان های 
ما اواخر جنگ یعنی ششم خرداد ماه ۶7 حوالی کانال ماهی 
مورد اصابت موشک دشمن قرار گرفت. پیکر مطهر شهید در 
منطقه بر جا ماند. وی با اشاره به تفحص پیکر شهید گفت: 
بعد از شناسایی اولیه محل مفقود شدن پیکر، در مرحله دوم 
تفحص، منطقه دقیق مشخص شده و ۲ دستگاه بیل مکانیکی 
به محل اعزام شد. چهارشنبه ششم اسفند ۱399 در آستانه روز 
پدر چتر دم هواپیما و سپس پیکر شهید در عمق 4 متری زمین 
پیدا شد. بخشی از استخوان های پیکر این شهید دفاع مقدس به 
همراه پیراهن خونی او و اجزایی از لباس خلبانی اش پیدا شد.

پیکر خلبان شهید بیک محمدی با حضور رئیس مجلس و جمعی از فرماندهان در ستاد فرماندهی نیروی هوایی ارتش تشییع شد

ود واز ابدی؛ 32 سال پس از فر پر
قالیباف: رزمنده ای که دیروز در مقابل دشمنان سر فرود نیاورد و امروز بازنشسته شده، در مقابل خانواده اش شرمنده است

 وزیر امور خارجه در اظهاراتی عجیب
مدعی شد خروج ترامپ از برجام را پیش بینی کرده بود

 ظریف 
در کیش ظریف!


